



كلمة سعادة الدكتور محمد باقر قاليباف،

(رئيس مجلس الشورى الإسلامي في إيران)

المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات، آب/أغسطس 2020

الموضوع: "القيادة البرلمانية من أجل تعددية أكثر فعالية، تحقيق السلام والتنمية المستدامة للشعوب ولكوكب الأرض"

بسم الله الرحمن الرحيم !

معالي السيدة غابرييلا كوفيفاس بارون، رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي،

معالي السيد ولفغانغ سوبوتكا، رئيس المجلس الوطني النمساوي،

في البداية، أود أن أعرب عن سروري بالمشاركة في المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات. كما أود أن أعرب عن امتناني للاتحاد البرلماني الدولي والبرلمان النمساوي والأمم المتحدة على تنظيم هذا الاجتماع. ونأمل أن تكون نتائج هذا الاجتماع فعالة في الشروع في المزيد من التفكير المشترك والتعاون البرلماني الدولي المعزز لخدمة الهدف النهائي المتمثل في تحقيق "التعددية" و "السلام والتنمية المستدامين" و "التضامن العالمي" لكل دولة .



إن عقد المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات في وقت يكافح فيه العالم بأسره وباء كورونا "كوفيد-19" يؤكد من جديد على التصميم القوي للبرلمانات باعتبارها صدى لصوت الشعب على إقامة تعاون متعدد الأطراف. ما لا شك فيه، أنه تترتب على هذا الوباء عواقب عالمية وشاملة، كما هو الحال بالنسبة لمسائل مثل الإرهاب والهجرة والمخدرات والفقر .

ومن ناحية أخرى، تشير التطورات العالمية إلى أن الإنسان يمر بفترة انتقالية لا يمكن التنبؤ بتاريخ انتهائها. ويبدو أن الآليات التقليدية التي تحكم النظام الدولي، فضلاً عن حفظ وتعزيز الآليات المتعددة الأطراف والمنظمة مع التركيز على مبادئ الإنصاف والعدالة ومراعاة حقوق جميع الناس، هي آليات حاسمة بالنسبة للإنسان اليوم.

### حاضرة رؤساء البرلمانات

اليوم، يواجه تحقيق تعددية أطراف فعالة وفعالية العديد من التحديات والضغط بما في ذلك الأيديولوجيات القومية، والسياسات الأحادية، والإرهاب الاقتصادي، والانتهاك المنهجي لحقوق الإنسان، والتطهير العرقي في مناطق معينة من العالم، ولا سيما في الأراضي الفلسطينية المحتلة، التي يتطلب التصدي لها وضع منهجيات جديدة ومناسبة.

ويثق جزء كبير من هذه التحديات من التدابير التوسعية والأحادية التي ينفذها رجال الدولة في الولايات المتحدة على مدى فترات زمنية مختلفة. وبدلاً من المشاركة في الحملة العالمية لتقديم جبهة موحدة ضد فيروس كورونا "كوفيد-19" الخطير، قام حكام الولايات المتحدة بمحاولة لإلقاء اللوم. وعلاوة على ذلك، ومع استغلال الظروف التي يسببها وباء "كوفيد-19" والتعبير الوقح عن الاستخفاف بوفيات ومعاناة الملايين من الناس، فإنهم يسعون فقط إلى تحقيق مصالحهم المباشرة. وكل هذه المستجدات تعرض للخطر بشكل كبير طبيعة تعددية الأطراف والتنمية الشاملة .

وقد أظهرت المواجهة العالمية مع وباء كورونا "كوفيد-19" مرة أخرى أن البشرية تواجه مفارقة: ففي حين أن "كوفيد-19" قد أوجد تحدياً عالمياً، فإن الاستجابات التي ظهرت كانت متفرقة وغير مركزة. وعلاوة على ذلك، يرفض عدد من البلدان التقييد بالاتفاقات والقواعد التي وقعتها أو أدت أدواراً أساسية في بدايتها. فهي لا تحترم أساساً تعددية



الأطراف التي يتمثل هدفها الممتاز في سيادة القانون، حتى في ظل الظروف الخاصة الراهنة. واليوم، تقف الولايات المتحدة على قمة الأنظمة السياسية التي تخالف القانون .

## زملائي الأعزاء،

أعتقد أن إعادة تعريف وإعادة بناء تعددية الأطراف المعيبة الماضية وتنقيحها يشكلان تحدياً عالمياً لعالم اليوم. وقد أدى وباء كورونا "كوفيد-19" وما يرتبط به من عواقب اجتماعية واقتصادية إلى تفاقم هذا التحدي .

ولذلك، من واجبنا نحن كرؤساء البرلمانات وأصداء صوت شعبنا الحقيقية:

1. جعل تعددية الأطراف الحقيقية مطلباً جماهيرياً حقيقياً على الصعيد العالمي؛ طالما لم يتحقق هذا، فإنه من غير المجدي الحديث عن الديمقراطية والتنمية لكوكب الأرض.

2. وبالتزامن مع إعادة تعريف التعددية، ينبغي أن نضع تعاريف عملية للتدابير المتعددة الأطراف وأن نعرضها عملياً. وقد قلت إن معالجة التعددية خطوة هامة في ظل الظروف الحساسة الراهنة. غير أن التورط في إطار عمل علاج التخاطب بشأن التعددية وتحدياتها قد أدى إلى زيادة عدم المساواة من حيث التنمية وما ترتب على ذلك من خيبة أمل لكثير من الناس في جميع أنحاء العالم. ولذلك، من الضروري أن نثبت عملياً أن الأفكار والسياسات والخطط تُنشأ وفقاً لتعزيز التعددية الحقيقية والمنتجة لحل مشاكل كل دولة.

3. وفي الوقت الراهن، عزز هذا الاعتقاد أكثر نظرية أن المنظمات الدولية مثل الأمم المتحدة قد فشلت في الوفاء بواجباتها المتأصلة في تحقيق السلام والأمن والتنمية المستدامة، أو أن سبب وجودها وفلسفتها الوظيفية قد تأثرت بالتدابير التي تتخذها بلدان معينة من جانب واحد. وفي إطار هذه الاجتماعات الدولية المشتركة ينبغي للاتحاد البرلماني الدولي والأمم المتحدة بذل الجهود لاستعادة الثقة المفقودة. وينبغي أن تعالج بجدية النتائج الملموسة للتعددية والإصلاحات الهيكلية للأمم المتحدة من أجل تحسين الأداء وزيادة فعاليتها في لجنة مشتركة بين الاتحاد البرلماني الدولي والأمم المتحدة. وينبغي أيضاً إطلاع رؤساء الدول ورؤساء البرلمانات على نتائج اجتماعات هذه اللجنة .

4. يجب معارضة كل سياسة أو تدبير أو اقتراح من جانب واحد أو غير قانوني على جميع الأصعدة. وينبغي أيضاً إصدار قوانين في برلماننا تعارض التدابير المذكورة. وينبغي أن نطالب حكوماتنا بالنظر بجدية في هذه المسألة في علاقاتها وترتيباتها الدولية .

5. وقد أبرزت الخبرة المكتسبة من معالجة ومواجهة وباء كورونا "كوفيد-19" الحاجة، على الصعيدين الوطني والدولي، إلى التعددية المثمرة والحقيقية والشاملة لمساعدة الأمم في جميع أنحاء العالم. وهذا يتطلب عرض مفهوم واسع النطاق للتعددية مع مساهمات نشطة من الأوساط الأكاديمية، ووسائل الإعلام، والمؤسسات غير الحكومية، والمراكز الثقافية النبيلة، وقطاعات الأعمال والاقتصاد، والمجتمعات المحلية، والعديد من الجهات الفاعلة غير الحكومية، فضلاً عن الجهات الفاعلة الحكومية. وهنا، تؤدي البرلمانات الوطنية والوطنية دوراً أساسياً.

#### حاضرة رؤساء البرلمانات،

وفي الختام، أود أن أقول إن التعددية والتضامن العالمي في عالم اليوم ليسا مجرد خيار؛ بل هما أحد أهم السبل للخروج من التحديات العالمية وتحقيق التنمية المستدامة والعادلة والسلام والأمن للأجيال المقبلة من البشرية .  
وإذ يؤمن البرلمان الإسلامي الإيراني إيماناً قوياً بالنتائج الإيجابية لتعددية الأطراف الحقيقية والفعالة والتضامن العالمي لمواجهة التحديات، فهو ملتزم بإقامة تعاون برلماني قوي وفعال مع برلمانات العالم الأخرى .

شكراً لانتباهكم!





**The Speech of His Excellency, Dr. Mohammad Bagher Ghalibaf,  
(Speaker of the Islamic Parliament of Iran)**

*5th World Conference of Speakers, August 2020*

***Them: Parliamentary leadership for more effective multilateralism that delivers peace and sustainable development for the people and planet.***

**In the Name of God, the Compassionate, the Merciful**

**Her Excellency, Ms. Gabriela Cuevas Barron, Honorable President of the Inter-Parliamentary Union (IPU)**

**His Excellency Wolfgang Sobotka, Honorable President of the Austrian National Council**

At the outset, I would like to express my delight at having participated in the Fifth World Conference of Speakers of Parliaments. Also, I should like to express my gratitude to the IPU, the Austrian parliament and the UN for arranging this meeting. The results of this meeting would hopefully prove effective in initiating further co-thinking and enhanced inter-parliamentary cooperation to serve the ultimate goal of realizing “**multilateralism**”, “**sustainable peace & development**” and “**global solidarity**” for every nation.

Holding the Fifth World Conference of Speakers of Parliaments at a time when the entire world is struggling with COVID-19 pandemic re-stresses the strong determination of parliaments as the echo of the vox populi to establish multilateral cooperation. Indubitably,

COVID-19 and its pandemic have universal and inclusive consequences, as is the case with issues such as terrorism, migration, narcotics and poverty.

On the other hand, global developments indicate that human is undergoing a transition period that for its conclusion no specific date could be predicted. It seems that the conventional mechanisms governing the international system as well as preservation and strengthening of multilateral and organized mechanisms with emphasis on principles of equity, justice and observing the rights of all people are crucial to today's human.

### **Honorable Speakers of Parliaments**

Today, achieving effective and veritable multilateralism faces numerous challenges and pressures including nationalist ideologies, unilateralist policies, economic terrorism, systematic violation of human rights and ethnic cleansing in certain regions of the world, in particular in the occupied territory of Palestine, tackling of which requires fashioning novel and appropriate methodologies.

A major part of these challenges stems from expansionist and unilateralist measures implemented by the US statesmen over various time periods. Instead of subscribing to the global campaign for presenting a united front against the dangerous COVID-19, the US rulers have vehemently launched a blame-passing bid. Furthermore, with abuse of the circumstances induced by COVID-19 pandemic and brazen expression of disregard for the deaths and sufferings of millions of people, they are just seeking their immediate interests. All these seriously jeopardize the nature of multilateralism and all-inclusive development.

The global confrontation with the COVID-19 pandemic has showed again that humanity is facing a paradox: while COVID-19 has created a global challenge, the responses shown have been scattered and non-concentrated. Moreover, a number of countries refuse to abide by the agreements and rules they signed or played instrumental roles in their inception. They do not honor the foundation of multilateralism whose excellent goal is the rule of law, even under current special circumstances. Today, the US stands on the top of the law-breaking political systems.

### **Esteemed colleagues;**

I believe that re-definition and reconstruction of the past defective multilateralism and its revision constitutes a global challenge for the today's world. The COVID-19 pandemic and its associated social and economic consequences have aggravated such a challenge.

Therefore, it is due that we as the speakers of parliaments and the true echoes of the voice of our people:

1. Make genuine multilateralism a true public demand at the global level; so long as this has not been realized, it is futile to talk about democracy and development for the planet
2. In parallel with redefining multilateralism, we should develop operational definitions for multilateral measures and display them in practice. Having said that addressing multilateralism is an important step under current sensitive circumstances. However, getting entangled within the frame work of speech therapy on multilateralism and its challenges has triggered further inequality in terms of development and consequent disappointment of many people around the world. It is thus necessary to practically prove that ideas, policies and plans are created in line with strengthening genuine and productive multilateralism to resolve the problems of every nation.
3. Currently, this belief has been further reinforced that either the international organizations such as the UN have failed to fulfill their inherent duties of establishing peace, security and sustainable development or their *raison d'être* and functional philosophy have been affected by the hegemonic and unilateral measures of a certain number of countries. It is within such joint international meetings that IPU and the UN should exercise efforts to restore the lost trust. The concrete results of multilateralism and the UN structural reforms for better and more effective performance should be seriously addressed at a joint IPU-UN committee. The results of this committee's meetings should also be shared with heads of states and speakers of parliaments.
4. Any unilateral and illegal policy, measure and proposal should be opposed at every level. Acts should also be passed in our parliaments in opposition to the said measures. We should demand our governments to seriously consider this issue at their international ties and arrangements.
5. The experience gained from managing and confronting the COVID-19 highlighted the need, at both the national and international level, for fruitful, true and inclusive multilateralism to help the nations across the globe. This requires presentation of a broad-based concept of multilateralism with active contributions from academia, media, non-governmental institutes, noble cultural centers, business and economic sectors, local communities, numerous non-state actors as well as state actors. Here, national and state-national parliaments play essential roles.

**Honorable Speakers of Parliaments**

To conclude, I would like to state that in today's world, multilateralism and global solidarity are not just an option; rather, they are the most important way out of global challenges and attaining sustainable and fair development, peace and security for future generations of humanity.

Entertaining a strong belief in the positive results of genuine and effective multilateralism and global solidarity for tackling the challenges, Iran's Islamic Parliament is committed to having potent and effective parliamentary cooperation with other parliaments of the world.

**Thanks for your attention**